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Rozhovor měsíce

Vaňha: Hrad Kámen nevystavuje jen motorky
Kámen • Mezi organizace, 
které zřizuje kraj Vysočina, 
patří i hrad Kámen na Pel-
hřimovsku. Hrad byl založen 
před polovinou 13. století 
a jméno dostal po rozsáh-
lém skalisku na kterém byl 
vystavěn. Kastelána Milo-
slava Vaňhy jsme se krátce 
před Vánoci zeptali, co se na 
hradě děje uprostřed zimy.

„To je, dá se říci, každoroční 
obligátní otázka nejen no-

vinářů, ale veřejnosti obecně. Má 
se totiž za to, že zaměstnanci jsou 
sezónní a pouze kastelán na hra-
dě drží vartu. Což je samozřej-
mě představa mylná. Lapidárně 
řečeno, po skončení jedné sezó-
ny začíná se okamžitě připravo-
vat sezóna příští. Pokud to počasí 
dovolí, to znamená přibližně do 
počátku ledna, kdy má hrad od 
léta naakumulované teplo, probí-
hají údržbářské a úklidové práce. 
V tuto dobu pracují na hradě ne-
jen zaměstnanci, ale i dodavatel-
ské firmy. To důležité, co nás ny-
ní zaměstnává, je dokončení no-
vé pokladny v předhradí. Dosud 
totiž byla pokladna uvnitř hradu 

ve sklepní místnosti , což nebylo 
v žádném případě ideální.“ 

Co připravujete pro příš-
tí rok?

„Do začátku hlavní sezóny, by-
chom chtěli pro návštěvníky hra-
du Kámen připravit druhou pro-
hlídkovou trasu. Chceme zpří-
stupnit zvonici, sklepení staré-
ho pivovaru a vybudovat alespoň 
v náznaku hradní kočárovnu.

V kočárovně by měla být ma-
lá expozice vozového parku pan-
ství. Máme originální a kon-
strukčně zajímavou dvoukolku, 

slíbené máme malé panské saně. 
Dále bude rozšířena interiérová 
expozice. Díky dobrým vztahům 
s Muzeem Vysočiny v Jihlavě, 
Pelhřimově a v Třebíči získáme 
zápůjčkou sbírkové předmě-
ty z jejich kmenového ma-
jetku. Expozice historic-
kých jednostopých vozidel 
bude rozšířena o exponáty 
ze soukromých sbírek.“ 

Na co jste, pane kasteláne, 
na hradě nejvíce pyšní?

„Pyšníme se cizím 
peřím. Jsou to prá-
vě historické moto-
cykly a bicykly, kte-
ré jsou majetkem Národ-
ního technického muzea, 
JAWY Týnec, ČZ Strako-
nice a soukromých sběra-
telů. Myslím si, že na hra-
dě si každý vnímavý ná-
vštěvník najde své. Pá-
nové se mohou věnovat 
historickým technickým ex-
ponátům, dámy pak budou jistě 
obdivovat apartmány vyzdobené 
květinovými aranžmány. Interié-
rová expozice má evokovat bydle-
ní a životní styl na panském sídle 
v 19. a na počátku 20. století.“

Máte nějaké plány, které by 
v budoucnu mohly výrazněji 
zviditelnit Hrad Kámen?

„Ano, plán by byl – spíše zbož-
né přání. 

V obci Kámen v blíz-
kosti hradu je kaple Pan-
ny Marie Sedmibolest-
né, vybudovaná v sedm-
desátých letech sedm-
náctého století, kterou 
nechal vystavět ja-
ko rodinnou hrobku 

Jan Kryštof Malovec z Malovic. 
Tato stavba historicky vždy pa-
třila k hradu, třebaže byla ma-
j e t k e m církve. Cír-
kev, re- s p e k t ive 

českobu- d ě j o -
vická konzis- toř má 

takovou poli- tiku, že 
nemovitosti, o které se nemů-

že postarat nabízí jednak stá-
tu, kraji a obcím. Zde se nabí-

zí řešení, že kaple bude nabíd-
nuta Kraji Vysočina, tedy hradu 
Kámen. Tato památka je v mno-
ha směrech unikátní. Nutno ří-
ci, že kaple je po stavební strán-

ce v relativně dobrém stavu. 
Má nově přeloženou stře-
chu, opravenou fasádu, ok-
na i dveře. Interiér je na tom 

ovšem podstatně hůř. Pro je-
ho záchranu by bylo nut-

no jednat co nejrychleji. Hrad 
v současné době však může být 
pouze prostředníkem v jedná-
ní mezi církví a Krajem Vysoči-
na. Nezávisle na připravovaných 
jednáních byly se souhlasem pa-
mátkářů a majitele sneseny a na 
hrad převezeny sochy z hlavní-
ho oltáře.“ 

Hrad Kámen je tedy v zim-
ním období uzavřen?

„Návštěvní sezóna na hra-
dě Kámen končí v říjnu a začí-
ná prvním víkendem v dubnu 
jako na všech hradech a zám-
cích. U nás však po předběž-
né dohodě (telefon 565 426 619, 
565 426 609, e-mail hrad.ka-
men@quick.cz) můžete hrad na-
vštívit i v ostatní měsíce jak ve 
všední dny tak i o víkendu.

Vysočina • Kraj má od začátku 
prosince nového hejtmana. Na 
ustavujícím zasedání nového za-
stupitelstva se jím stal Miloš Vy-
strčil (ODS). 

Jeho prvním náměstkem je 
František Dohnal (nez., KDU-
-ČSL). Zastupitelé dalšími ná-
městky zvolili Marii Černou 
(SNK) a Pavla Hájka (ODS). 
Dalšími členy krajské rady jsou 
Václav Kodet (KDU-ČSL), Ivo 
Rohovský (ODS), Martina Ma-
tějková (ODS), Jiří Vondráček 
(KDU-ČSL) a Jaroslav Hulák 
(KDU-ČSL).

Volbě krajské rady předcháze-
la zhruba měsíční koaliční vyjed-
návání, která vycházela z výsled-
ků krajských voleb. V nich lidé 
na Vysočině rozhodli, že v pět-
ačtyřicetičlenném zastupitelstvu 
zasedne 15 zástupců ODS, 11 ko-
munistů, deset křesťanských de-
mokratů, šest sociálních demo-
kratů a tři zastupitelé ze Sdru-
žení nezávislých kandidátů. Ko-
alice, složená z ODS, KDU-ČSL 
a SNK má tak v zastupitelstvu 
jasnou většinu, ČSSD a KSČM 
jsou v opozici. 

Během volby rady komunis-
té navrhli, aby byla rada složená 
na základě poměrného zastoupe-
ní politických stran v zastupitel-
stvu. Takový návrh ale nezískal 

podporu, hlasovaly pro něj prá-
vě komunisté a ČSSD. 

Nová krajská rada bude pod-
le hejtmana Miloše Vystrčila na-
vazovat na práci svých předchůd-

ců. „Koalice je mírně zúžená, 
nedochází k žádným závažným 
změnám,“ řekl Vystrčil a vyzval 
k pokračování dosavadní týmové 
spolupráce.

Prvním náměstkem je Dohnal, rada je složená ze zástupců ODS, KDU-ČSL a Sdružení nezávislých

Hejtmanem kraje je M. Vystrčil

www.kr-vysocina.cz

Zleva Václav Kodet (KDU-ČSL), Miloš Vystrčil (ODS) a Zdeněk Jirsa (SNK) 
při podpisu koaliční smlouvy. Foto: Luboš Pavlíček

Z krajského zastupitelstva

V rozpočtu kraje jsou peníze 
na školy, autobusy i muzea
Vysočina • Kraj bude příští rok 
opět hospodařit bez dluhů. „Ne-
počítáme s tím, že bychom vy-
užili nějaké úvěry, do budoucna 
se tomu ale nebráníme. Zvláště 
v situacích, kdy je jasná návrat-
nost takové investice,“ řekl ná-
městek hejtmana František Do-
hnal (nez., KDU-ČSL).

Celkový rozpočet kraje je 
pro rok 2005 asi sedm miliard 
korun, z toho polovina je ur-
čená školství. „Přes miliardu 
korun je určených pro dopra-
vu. To je výrazný nárůst opro-
ti letošním 300 miliónům,“ ko-
mentuje dále rozpočet Franti-
šek Dohnal s tím, že nárůst má 
příčinu v novém zákonu o roz-

počtovém určení daní. Do mi-
liardy na dopravu jsou totiž za-
počítány i stavby a opravy na 
silnicích, které letos ještě platil 
stát prostřednictvím fondu do-
pravní infrastruktury, od ledna 
je ale už budou platit kraje ze 
svých daňových příjmů. 

Velká část peněz z rozpoč-
tu půjde na opravy a moder-
nizace škol, sociálních zaří-
zení a nemocnic. „Například 
na rekonstrukci kuchyně tře-
bíčské nemocnice, či stavbu tě-
locvičny v Ledči nad Sázavou, 
kde jsme sice ještě neuzavřeli 
dohodu s městem, ale věřím, 
že to bude co nevidět,“ popisu-
je záměry kraje Dohnal.

Přehled platných uzavírek na
silnicích je na krajském webu
Vysočina • Čerstvé informace o uzavírkách na silnicích kra-
je jsou nově k dispozici také na krajské internetové adrese 
www.kr-vysocina.cz. Pokud kdokoliv takové údaje potřebuje, 
stačí, aby na titulní stránce webu sledoval cestu dokumenty od-
borů – odbor dopravy a silničního hospodářství – aktuální uza-
vírky a omezení a dostane se na stránky ÚAMK, kde mapa, či 
text s informacemi jsou. Pro veřejnost je přístup volný, bez jaké-
koliv registrace, či poplatků.

Pěstounské rodiny se sešly už 
potřetí, tentokrát v bazénu
Vysočina • Pěstounské rodi-
ny z celého kraje se v polovi-
ně prosince sešly na předvá-
nočním plavání v jihlavském 
aquaparku. Setkání pořádal 
krajský odbor 
sociálních vě-
cí a zdravot-
nictví.

Další spo-
lečná akce pro 
p ě s t ou n s ké 
rodiny bude 
už 21. ledna 
v Horáckém 
divadle v Jihla-
vě na pohádce Zlatovláska. Na 
přelomu června a července se 
mohou děti ve věku od šesti do 
13 let těšit na letní tábor.

Letos připravil krajský od-
bor sociálních věcí a zdravot-

nictví dvě velké společné akce 
pro pěstounské rodiny. Setkání 
na dětském táboře Kalich bylo 
první velkou akcí mimo krajské 
město. „Na základě získaných 

z k u š e n o s t í 
budou připra-
vujeme akti-
vity pro příš-
tí rok. Jejich 
počet a cha-
rakter záleží 
na objemu pe-

něz, kte-
ré nyní 
čekají na 

schválení v rámci nového kraj-
ského rozpočtu. Už dnes však 
uvažujeme o tom, že akcí pro 
pěstounské rodiny přibude,“ 
plánuje Táňa Křížová z odbo-
ru sociálních věcí.

Jihlavský aquapark dětem udělá ra-
dost za každého počasí. Foto: archiv

Kontanty na nové krajské radní:
Miloš Vystrčil
ODS
hejtman
vystrcil.m@kr-vysocina.cz

František Dohnal
nez., KDU-ČSL
náměstek hejtmana, ma-
jetek a finance, informa-
tika
dohnal.f@kr-vysocina.cz

Marie Černá
SNK
náměstkyně hejtmana, re-
gionální rozvoj
cerna.m@kr-vysocina.cz

Pavel Hájek
ODS
náměstek hejtmana, zdra-
votnictví a životní pro-
středí
hajek.p@kr-vysocina.cz

Martina Matějková
ODS
radní, školství a kultura
matejkova.m@kr-vysocina.cz

Ivo Rohovský
ODS
radní, zemědělství a vod-
ní hospodářství
rohovsky.i@kr-vysocina.cz

Václav Kodet
KDU-ČSL
radní, doprava a lesní 
hospodářství
kodet.v@kr-vysocina.cz

Jiří Vondráček
KDU-ČSL
radní, sociální věci, ko-
munitní plánování a ne-
ziskové organizace
vondracek.j@kr-vysocina.cz

Jaroslav Hulák
KDU-ČSL
radní, grantová politika 
a územní plánování
hulak.j@kr-vysocina.cz

Stálé expozice hradu 
Kámen
• Bydlení a životní styl 

19. a počátku 20. sto-
letí na panském sídle

• Historická jednostopá 
vozidla

• Historická expozice ve 
starém paláci

• Lapidárium Muzea Vy-
sočiny Pelhřimov na 
Hradě Kámen

• Lidová sakrální malba 
v hradním čeledníku


